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and we considered tha t. interview inadequate .
(I should point out that we do not conside r
it totally inadequate, however . It is onl y
on details such as Oswald's physica l
appearance, side comments or remarks h e
may have made, etc ., that we would like t o
interrogate Mrs . Duran further . On th e
essential point of whether or not his con-
tacts with the Embassy consisted of anythin g
other than an attempt to travel to Cuba ,
Silvii 'Duran's knowledge has probably bee n
exhausted .) 708 /

The Warren Commission staf f ' s attempts to inter -

view Ms . Duran never succeeded . 709/ Ms . Duran was no t

interviewed by Americans until 1976, when two reporter s

from the Washington Post interviewed her . 710/ O n

June 6, 1978, representatives of the House Select Committe e

con . Assassinations interviewed Ms . Duran in Mexico City .

VI . Information not available at the time of the Warre n

Commission investigation

A . Silvia Tirado (nee Duran )

1 . House Select Committee on Assassinations 6/6/7 8

Interview of Silvia Tirad o

Ms . Tirado (Silvia divorced Horatio Duran in 1968 )

. was never questioned by American. officials in 1963 . Thus ,

the Committee established contact with the Mexican govern -

ment and requested that the Mexican government mak e

Silvia Tirado available far 3.n .p.terview . 711/ The Mexica n

2e309 3

	

Clussiiication= l ''

I
0

' 0
0 .

. 0
. 0
0:

IN

	

,3

acalgif;,&by2eerivrxi.oft:	



C.iassiricarion :

government complied on 6/6/78 . Ms . Tirado told the Hous e

Select Committee on Assassinations the following :

Lee Harvey Oswald visited the Cuban Consulate thre e

times on September 27, 1963, not twice as the Warren - Com-

mission previously reported . 712/ Oswald first visite d

the Cuban Consulate at approximately 11 :00 a .m ., requestin g

an intransit visa to Cuba with Russia as the final destina-

tion . 713/ He showed her some documents, then left t o

obtain photographs needed for his application . 714 /

Oswald returned at approximately 1 :00 p .m . wit h

four photographs . 715/ Ms . Tirado typed the application

in duplicate, stapled a picture on top of each and had O s

Wald sign each in her presence . 716/ As identification ,

Oswald showed her documents he had brought : his Russia n

labor card, marriage certificate with the name of hi s

Russian wife, his American Communist Party membership card

and his "Fair Play for Cuba' membership card . 717/

Ms . Tirado found Lee Harvey Oswald's behavior suspi-

cious because normally a Communist traveled only with hi s

passport as belonging to the Communist Party was illega l

in Mexico in 1963 . 718 /

There as a 3rocedure whereby the American Communis t

Party would zrrange visa matters for the i r members with ti e

ass is iion: ---
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Cuban Communist Party . 719/ The American would the n

come to Mexico, visit the Cuban Consulate, and receiv e

his visa immediately . 710/ When Tirado asked Oswald wh y

he did not_have the American Communist Party arrange hi s

trip to Cuba, he stated that he had not had the time . 721 /

After explaining to Oswald that he had to acquir e

a Russian visa before he could receive a Cuban visa, Tirad o

jotted her name and business phone number on a piece o f

paper and gave it to Oswald who then left to get his Rus-

sian visa . 722 /

Oswald returned to the Cuban Consulate betwee n

5 :00 p .m . and 6 :00 p .m ., which was after normal workin g

hours, 10 :00 to 2 :00 p .m . 723/ The guard called Tirado ,

stating that someone who did not speak Spanish was at th e

gate inquiring about a visa . 724/ As routine procedure ,

she asked the guard to escort the individual to her offi_ce .725 /

Oswald told .her that he had acquired a Russian visa . 7 /

Since he did not produce it when asked, she called th e

Russian Consulate . 727/ The Consul told Duran that Oswal d

had been to the Consulate requesting a visa and had bee n

told that the reply woela take approximately four months . 728 /

fin ., she relayed the message to :swaid, he lot very excited ,

insisting that as a person' wn :~ iad been in jail becaus e
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of the Cuban Revolution he should receive a visa . 729 /

Oswald stated that he could not wait that long becaus e

his Mexican visa expired in three days . 730/ At thi s

point, Ms . Tirado informed Consul Eusebio Azcue of th e

situation . 731/ Azcue had been in his private offic e

which he shared with his upcoming replacement, Alfred o

Mirabal . 732/ Azcue politely explained the requisite s

for an intransit visa to Oswald . 733/ When he noticed

that Oswald was a stubborn man he told Oswald that h e

was obviously not a friend of the Cuban revolution be -

cause he would otherwise understand that Cuba had to b e

extremely careful with the people it allowed in the coun-

try . 734/ Azcue and Oswald yelled at each other . 735 /

Then Azcue went to the door, opened it and asked Oswal d

to leave . 736/ Oswald did not revisit or telephone th e

Consulate . 737/ Ms . Tirado described Lee Harvey Oswald -

as approximately five feet six, with sparse blonde hair ,

weighing about 125

	

pounds. 738

2 . CIA information not available at the time o f

the Warren Corm: s s f on investigatio n

a . Ll 'itit/ ? al esat i'r.

in 1967 e, report that

	

iv ;a Duran had had intimate

0

0
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relations with .tee,. ;3rve' Zswa '..d came to the attentio n
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of the Central Intelligecne Agency ' s Mexico City Station . 739 /

The source, LIRING/3, stated that he had recently re-

ceived a call from Silvia Duran . 740/ A telephone ta p

on LIRING/3's telephone confirmed that Silvia Duran ha d

called LIRING . 741/ LIRING/3 reported that he had visite d

. Silvia to renew acquiaintancees . 742/ During the visit ,

Duran told LIRING/3 that she had met Lee Harvey Oswal d

at the Cuban Consulate when he applied for a visa an d

had dated him on several occasions . 743/ Duran admitte d

that she had had intimate relations with Oswald, but in-

sisted that she had no idea of his plans . 744/ In addi-

tion, Duran told LIRING/3 that when the news of the as-

sassination became public knowledge, the Mexican govern-

ment arrested her and during the interrogation beat he r

until she admitted that she had had an affair with Le e

Harvey Oswald . 745/ Rowton 746/ counseled LIRING/ 3

against any further contact with Duran because the Cuban s

or the Mexican police might become sus picious of him . 747 /

There is no indication in Rowton's report as to why con -

tact with Silvia would cake the Cubans sus p icious .

The CIA Mexico City Station reported this informa -

tion to headquarters :

First, that Silvia Duran had sexual intercours e
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L. .
with Lee Harvey Oswald on several occasion s
when the latter was in Mexico is probabl y
new, but adds little to the Oswald case .
Second, the Mexican police did not repor t
the extent of the Duran-Oswald relationshi p
to this Station . 749 /

In the chronology of the Mexico City investigat1 5

of Oswald / Raymond

	

Rocca. .notes : "Why didn't .Mexic o

police give us all info•?"'750/

	

This was not the firs t

report of such a relationship between Oswald and Duran .

Elena Garro had reported the same information to Charle s

Thomas in 1965 . 751 /

That the Mexican government did not disclose al l

the information in its possession to American authoritie s

raises one of three possibilities :

1) the Mexican government did not want to disclos e

that one of its citizens had had intimate rela-

tions with the assassin of John Kennedy ; o r

2) Silvia Duran was a Mexican penetration agen t

in the Cuban Consulate and the Mexican govern-

men t was protecting its informant by minimizin g

her relationship with Oswald ; o r

3) they forgot, i .e ., a pure ana simple mistake .

..I :g ..
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b . The possibility that Silvia Duran was a n

agent for either American, Mexican or Cuba n

Intelligenc e

Since the publication of the Warren Commissio n

Report in September 1964, critics have written about th e

possibility that Silvia Duran was an intelligence agen t

for either the Americans, Mexicans or Cubans .

1) Was Silvia Duran an agent, asset or sourc e

for Mexican or American intelligence ?

In an effort to resolve this question, the Hous e

Select Committee on Assassinations reviewed the Unite d

States investigative agencies' files on Silvia Duran . 752 /

The Committee found no evidence in this file review tha t

Silvia Duran was either an American or Mexican intelli -

gence agent .
-r

In addition, the Committee has interviewed mos t

of the Mexico City Station employees about the possibility .

Only David Phillips, Chief of Covert Action and the Cuba n

Section in t he Mexico City Station in 1963, a positio n

which made him very knawisdgeabie, considered that Dura n

was possibly an agent or source . Kr . Phillips stated that

`2_.} 4
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"at one time the agency pitched 753/ almost everyon e

at the Cuban Embassy ." 754/ Mr. Phillips stated tha t

he had first heard Duran's name from the telephon e

intercept transcripts . 755/ But Mr . Phillips asserte d

that the CIA had no interest in Ms . Duran because " sh e

wasn't fri,endly with anyone ." 756/ Mr . Phillips ha d

previously mentioned the CIA Mexico City Station's in-

terest in recruiting a former Cuban Ambassador to Mexic o

named Lechuga . 757/ Mr . Phillips was shown a memorandum

written by W . David Slawson of the Warren Commission staff

regarding a trip to Mexico by Warren Commission staf f

members which said :

Mr . Scott's (Chief of the CIA Station in Mexi-
co City) narrative disclosed that the CIA' s
action immediately after the assassination con-
sisted basically of alerting all its confiden-
tial sources of information throughout Mexic o
to immediately channel all information int o
their headquarters, and of compiling as com-
plete dossiers as possible on Oswald and every -
one else throughout'' Mexico who at that tim e
the CIA knew had had some contact with Oswald . . .
This meant especially Silvia Duran, who because .
she had previously been having an affair wit h

Lechu ga, the 'Former Cuban Ambassador to Mexico
and presently the Cuban representative at th e
United Nations, had previously been of substan-
tial interest to the CIA . . .75B /

Mr . Phll1 ps was surprised by this and state d

that "No one let me in on this operation ." 759/ Bu t
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Mr. Phillips added that he doubted that Duran woul d

have been pitched because the Station could not identify

any of her weaknesses . The Committee staff members the n

told Mr ._Phillips about the reporting on file concernin g

Ms . Duran from one of the Station's penetration agents ,

LILt-fiA- :.)at the Cuban Embassy . At one point LIE 'y r

had reported to his case officer that all that woul d

have to be done to recruit Ms . Duran was to get a blonde ,

blue-eyed American in bed with her . 761/ With this, Mr . .

Phillips said that it did indeed sound as if the Statio n

had targeted Ms . Duran for recruitment, that the Station' s

interest had been substantial, and that the weaknesse s

and means had been identified . 762/ Mr. Phillip s

pointed out, however, that because Duran had been targeted

did not necessarily mean that she had been pitched . 763/.

In addition, he stated that he had never heard that Dura n

had been pitched . 26!f

Mr. Phillips did state that he would expect tha t

Ms . Duran's file at the CIA would be "very thick" becaus e

of all the telephone intercepts that concerned her an d

he substantial interest that the Station had in her . 765 /

He stated that much of the-material in her file shoul d

predate the assassination . 765/ Mr. Phillips stated tha t
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he would be very surprised if Ms . Duran's 201 file wa s

small and contained only a few pre-assassination docu-

ments . 767/ This is in fact the case of the Headquarter s

201 file . 768/ This Committee has asked the CIA to mak e

Ms . Duran's Mexican "P" 769/ (personality) file availabl e

for review: The CIA informed the Committee that ther e

was no "P" file available on Ms . Duran . 770 /

Another CIA employee ;[i L°iA

	

lwho worked o n

an "Oswald Task Force" in late September or early Octobe r

of 1975 dealing with Freedom of Information Act law suit s

brought against the Agency concerning the files on Le e

Harvey Oswald, stated that he believed that Ms . Duran may

have been a source of information for either the CIA o r

	

the Mexicans . 771/ Mr . .ZA

	

}ould not recall why he

specifically had this recollection, but thought that i t

was due to something he had - seen in Oswald's file . 77Z /
-77 Err+

He said that it may have been the Agency's attempts t o

protect Ms . Duran after the assassination and the heav y

cable traffic that those attempts generated that led hi m

to his inference that she was a source of informatio n

for either the Agency or the Mexicans . 773 /

Despite LIRING/3's case officer ' s asking LIRING/ 3

not to recontact Ms . Duran, Mr. Phil 1statements. an d
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~A hazy recollections, the' ommittee canno t

definitely resolve whether Silvia Duran was a Mexican o r

American intelligence agent . or source .

(This form is to be used for material extracted
from CIA—controlled documents .)
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(2) was Silvia Duran a Cuban intelligence agent ?

In an effort to resolve this question, the HSC A

reviewed the United States investigative agencies' file s

on Silvia Duran . 774/ The Committee found no evidence i n

the files that would indicate that Ms . Duran was associate d

with Cuban intelligence .

In addition, the HSCA interviewed most of the Mexi-

co City Station employees about the possibility that Dura n

worked for Cuban intelligence : Only Barney Hidalgo, a

CIA officer who travelled to Mexico City in 1963, considere d

the possibility to be likely . 775/ Mr . Hidalgo, professin g

not to remember all the details, stated that he though t

that Duran ias a Cuban intelligence agent . 776/ Hidalgo

said :

2000313

0

0

0
gip

At the time when this contact told me,o f
Silvia Duran I tied the two together, yes ,
sir . 1 don't know, how at that time i t
was obvious to me as an intelligence agen t
that there was . some connection there bu t
it was of no interest whatsoever to me ,
I do remember that when I next saw thi s
contact of mine I mentioned the fact t o
him and let him proceed to do whatever n e
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wanted to . 777 /

Mr . Hidalgo further stated that he never resolve d

the issue . 778 /

With no corroborating-evidence for Mr . Hidalgo' s

memory, the Committee must conclude that Silvia Dura n

was probably never employed by Cuban Intelligence . .

B . The Cuban s

1 . Eusebio. Azcue Lopez

0=

07

0

0
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When Lee Harvey Oswald allegedly visited the Cuba n

Consulate, Eusebio Azcue Lopez, a Cuban citizen, was th e

Cuban Consul . 779/ Because he had diplomatic immunity ,

the Cuban government had never been asked to make hi m

available for questioning . 780/ The Committee, in an ef-

fort to investigate Oswald's contact-- with representative s

of the Cuban government, asked the Cuban government t o

make Eusebio Azcue available-4e r Committee and staff inter -

views . 781/ The Cuban government complied with the Commit -

tee's request on April 1., 1978 . 782 /

During that interview, Mr . Azcue alleged that th e

man Jack Ruby shot in the Dallas Police Station was no t

the same individual who had visited the Cuban Ccnsjiat e

in 1963 . 783/ In addition, Pr. Azcue stater' that Alfred o
e-Classification :
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AMirabal, who in September 1963, had recently arrive d

from Cuba to assume the Consul's duties, had also bee n

present during Oswald's visit_ 784/ During a secon d
_r7{~

trip to Cuba, the Committee interviewed Alfredo Mirabal . 785 /

Subsequent to this second trip to Havana, the Committe e

asked the Cuban government to make Eusebio Azcue an d

Alfredo Mirabal available for the public hearings on Sep-

tember 18, 1978 . 786/ The Cuban government complied wit h

the Committee's request .

Eusebio Azcue Lopez told the House Select Committe e

on Assassinations at a public hearing on 9/18/78 th e

following :

An individual who gave the name Lee Harvey Oswal d

visited the Cuban Consulate on three occasions in lat e

September 787/ and early October 1963 . 788/ The indivi-

dual first visited the Cuban Consulate during workin g

hours, requesting an intransit visa to Cuba with Russia

as the final destination . 789/ The man showed the secre-

tary, Silvia Duran, some documents 789a/ which he believe d

would be sufficient to obtain a visa . •789b/ When th e

secretary wouln not grant him a visa . the man asked Azcu e

to see whether upon examination of the documents he coul d

C'.assified by deri.+s+ien•	
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grant him a visa . 789c/ Azcue answered negatively . 789d /

The individual then left to obtain photographs neede d

for his application . 789e /

.The man probably returned on September 27, 1963 7 89f4-

, with the photographs and completed the applications

11in Ms . Duran's presence .789g/ As the amount of time re-

quired to process this document could have taken as lon g

as twenty days or the response could have been negative ,

Azcue told the man that he could grant him an intransit
AiNg,

visa to Cuba, without consulting his government, if h e

had a Russian visa .789h/ The individual then left to

attempt to obtain his Russian visa . 789i /

After the man left the Cuban Consulate, Azcue re-

ceived a telephone call 789j/from the Soviet Consulte . 790 /

The Soviet Consul explained that the man's document s

were legitimate, but that the Soviet Consulate could not -

C3issue a3-visa until it received authorization from Moscow . 791/ .

Emphasizing that the Cuban Consulate never re -

ceived visitors after working hours 792/ Mr. Azcue opine d

that the individual probably returned to the Consulat e

on September 28, 1963 . 793/ When Azcue explained to

Oswald that he could not grant nim a visa, the man made

statements directed against Cuba and called Cuba a
-311
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bureaucracy . 794/ At that point, Azcue became upset an d

asked the individual to leave the Consulate . 795/ Oswal d

did not revisit the Consulate . 796 /

Mr. Azcue described the man who visited the Consu -

.. late as follows : a•white male, between 5'6" and 5'7" ,

over 30 years of age, very thin long face, with straigh t

eyebrows and a cold look in his eyes . 797/ Azcue allege d

that he would never have identified Lee Harvey Oswald a s

the man who visited the Cuban Consulate in 1963 .

f

2 . Alfredo Mirabal Diaz

Alfredo Mirabal Diaz told the House Select Committe e

on Assassinations, at a•public hearing on 9/18/78, 797A /

theifollowing :

Lee Harvey Oswald, seeking a visa, visited th e

Cuban Consulate twice 798/ in September 1963 . 799/

	

Since

Mirabal could not speak English though he was thiinew ,Con-

sul, ex-Consul Azcue handled the matter . 800/ On both

occasions there were such loud arguments between Oswal d

and Azcue that Mirabal thought that the man's visit t o

the Consulate was a case of provocation . 801 /

Though Mi rabal caught only glimpses of the ma n

he o p ined that the person whose picture appears on Le e
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Harvey Oswald's visa application was the same Lee Harvey

Oswald who visited the Consulate . 802/ Mirabel was abou t

4 meters -away from Oswald each time he caught glimpses o f

him . 802a/ Oswald was at the Consulate between 15 and 2 0

minutes on each visit . 802b /

C . Elena Garro de Pa z

On October 5, 1964, eleven days after the publicatio n

of the Warren Commission Report, Elena Garro de Paz' story

alleging Lee Harvey Oswald's presence at a party in Mexic o

City attended by Cuban government personnel came to the attention -° .
of the Central Intelligence Agency . 803 /

1 . Elena's story as reported October 5, 196 4

Elena Garro de Paz 804/ and Deba Garro de Guerrero

Galvan, first cousins of Horatio, Ruben and Lydia Duran ,

were invited to a twist party at the home of Ruben Dura n

in the middle of the week in the fall of 1963 . 805/ Le e
-

Harvey Oswald was alleged to have been at this party i n

the company of "two other beatnik-looking boys ." 806 /

The Americans remained together the entire evening an d

did not dance . 807/ When Elena tried to speak with th e

Americans, she was "shifted" to another roc,a by one o f

her cousins . 808/ The memo does not state whether Elena

9

0
' 0

had mentioned_xhich.ccas in had not allowed her to spea k
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to the Americans . One of Elena's cousins told her a t

the time that (he or she) did not know who the American s

were except that Silvia Duran (an employee of the Cuba n

Embassy and the wife of Horatio Duran), habrought

them to the party . 809 /

The day after the party, Elena and Deba saw th e

three Americans on the Insurgentes, a main avenue i n

Mexico City . 810/ The Garros claimed that they had recog-

nized Oswald's photograph when it was published afte r

the assassination . 811/ Silvia Duran's arrest "under -

lined the Garros ' certainty" that the man had been Lee

Harvey Oswald . 812 /

The source of the memo was a witting 813/ Centra l

Intelligence Agency asset known by the cryptonym . LICOOKIE/ 1

whom the Committee identified as June Cobb Sharp whil e

reviewing the LICOOKIE file . According to Elena, Ms .

	

_

Cobb was 7l.ent to her house shortly after thetassasainatio n

for a few days, by a mutual friend, a Costa Rican write r

named Eunice Odic . 814/ Ms . Garro asserted that whil e

at her house, Ms . Cobb exoressed interest in the Kenned y

assassination . S1S/ One night, Elena's sister Deba, wh o

was visiting, got drunk an told the whole story . 216 ,

Claiming to be a _IA agent, Cobb suggested that Elena and -
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Deba go to Texas to tell their story . 817/ Elena state d

that when Cobb's suggestion was rejected, Cobb state d

that she would arrange a meeting with the CIA Statio n

Chief . 818/ The meeting-did not occur because Ms . Cobb

	

: .-

was asked to leave the Garro house evidently becaus e

she kicked Elena's cat . 819/ A notation on the memo say s

that LICOOKIE/1 never regained contact with Elena Garr o

de Paz . .820 /

The LICOOKIE memo was not inserted in either th e

Elena Garro or Lee Harvey Oswald "P" 821/ (personality )

file but in a local leftist and Cuban .project file. Th e

Committee learned about the memo from Wx-7241, a chrono-

logical history of the Oswald case prepared by Raymon d

Rocca for the CIA in 1967 . The memo was found in Decem-

ber, 1965 by Stanley Watson . A marginal notation o n

Wx7241 says, "Why was this not sent to Headquarters?" 823 /

_= The Committee has been able to determine that the mem o

was forwarded to Headquarters shortly thereafter .

2 . October 12 . 1964 CIA Memo for the Record ,

On October 12, 1964 he CIA Mexico City Station ' s

Chief of Covert Action, Jim Flannery . wrote a memo fo r

the record reporting. t."•.sr Elena Garro de Paz hat tol d
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her story to Eunice Odio . 824 /

The Committee has not been able to determine i f

Elena Garro told Ms . Odio the story personally or i f

Ms . Cobb related the story to Ms . Odio whth relayed it t o

"Tichborn ." 825 /

The story is not as detailed as the 10/5/64 ver-

sion . There is no mention of Deba Garro Guerrero Galvan .

The story, perhaps because it is third hand, differ s

from the previous story in two areas : It states tha t

the party was at the Cuban Embassy, as opposed to Rube n

Duran's; and that Elena talked to a Cuban Embassy offi-

cial instead of her cousins about the three Americans .

Attached to the memo was a note from Flannery t o

the Chief of Station, Winston Scott, which read, "Do yo u

want me to send the gist of this to Headquarters?" Scot t

then noted that the memo should be filed . 826/ The fil e

indications show that the memo went into 'ie Oswald "P "

file and the Eleaa Garro "P" file . 827 /

3 . November 24, 1964 CIA Informant Report ,

-g

0

der;vet .on:

	

-- 370

n November 24, 1964 a Central Intelligence Agenc y

agent 5231 reaor_ed information 829/ derived from an asset .

°'~ICHA.i+t?_" 530 ;

	

"he agent asserted that June Cobb was '

Oassificaticn:
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an "American Communist" who rented .a room from Elen a

Garro . 831/ In addition, the informant claimed tha t

ETena had also told her story to an American officia l

at the Embassy, who claimed to represent the Warren Com-

mission . 832/ The Chief of Station noted that he ha d

asked LICHANT/1 to pursue the story 833/ but there is '
no indication that the Chief of Station followed throug h

with the request . 834 /

4 . November24, 1964Elena Garro meeting wit h

Mexico City Legal Attache officer s

Elena and her daughter reported their story to th e

Mexico City Legal Attache on November 24, 1964 . 835 /

(The Legal Attache in 1964 was Clark Anderson .) They

recounted the same story previously given to June Cob b

Sn.arp in October 1964 . 836/ Elena gave the date of th e

party as September 30, October 1 or October 2, 1963 . 837 /

The agent who wrote the report 838/ noted that Lee Harvey -

O'swald coul d. not have been identical with the American 339 /

allegedly observed by Mrs . ?a : at the party if this part y

were held :.r. the evening of Octo ::er 1 or October 2, 1963 . 840 /

Elena was questioned regarding the identity of

	

_

attar aersass attend i ng• tme party at the Ruben Duran hom e
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who might have been In - a' position to observe the thre e

Americans . 841/ Elena stated that in the course o f

the party her daughter. met a young man named "Alejandro "

at the party and danced with him . 842' He was apparentl y

quite smitten with . the daughter and tried to call he r

on several occasions after the party . 843/ ' The daughte r

did not take the calls and as , a result "Alejandro" wrot e

	

several letters to the daughter. 844/

	

Ms . Garro exhibite d

two of the letters, as well as a business card which

identified the young man as Ario Alejandro Lavagnin i

Stenius . 845 /

The letter which Ms . Garro said was ' the firs t

written by the young man to her daughter bore the dat e

September 1, 1963 and the Mexico City Post Office post -

mark dated September 2, 1963 . 846/ When this was pointed

out to Ms . Garro she commented that the Communists pro

bably had facilities for falsifying postmarks . 847/

To investigate Ms . Garro's story further, repre-

sentatives from the Legal Attache's office interviewe d

Arlo Alejandro Lavagnini Stenius on November 27, 1964 . 848 /

Lavagnini reca i le'd- that there were approximately thirt y

ceoole at Ruben Duran's party . few of whom he knew . 849 /

He recalled having met a Mexican girl who_had • recentl y

Ck sMM-cation:
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returned from living in France . 850/ He was unable t o

fix the date of the party but felt it was probably earl y

in September because of a heavy rain which occurred as the y

we''r leaving the party about 2 :00 a .m . 851 /

Lavagnini said that no Americans were present a t

this party . 852/ He was familiar with'the physical de-

scription of Lee Harvey Oswald because of publicity fol-

lowing the assassination of President Kennedy, but other-

wise had no knowledge of him and had never seen him excep t

for news photographs following the assassination . 853 /

.Lavagnini was the only person interviewed by

the Legal Attache representatives who attended parties a t

the Duran house in the September-October time frame .

There is no indication in the FBI document tha t

this information was given to the Central Intelligenc e

Agency's Mexico City Station . 854/

5 . Charles Thomas' first meeting with Elena . Garr o

where Lee Harvey Oswald is discusse d

On 12/10/65, Charles Thomas, a political office r

at the American Embassy, wrote a memorandum about a con-

versation with Elena Garro de Paz . 855/ The meetin g

with Elena had been about other matted

	

She men =
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tioned knowing Oswald . 857/ Thomas noted that she wa s

reluctant to talk but did . 858 /

Elena's story reported here is the same as tha t

given in-the LICOOKIE memo dated O/5/64, but with more-'-

details . She said that General Jose Jesus Clark Flore s

(a friend of Ruben Duran's), Silvia Duran, Eusebio Azcue ,

Emilio Carballido . (a pro-Communist writer-friend of th e

Durans), and a Latin American Negro man with red hai r

(unidentified) were at the party . 859/ A marginal com-

ment by this entry in Wx-7241 says, ."How did Elena know

about a red-haired Negro?" 860/ Elena also told Thoma s

that she had later learned that "Silvia Duran had bee n

Oswald's mistress while he was there ." 861/ A note by

this entry in Wx-7241 says, "How did Elena Garro kno w

about Silvia being the mistress of Oswald? This is 1965 . "

862/ The Mexico City Station did not hear about the

	

-

Oswald-Duran " affai r s . until Jul y a'T567 when a CIA asset, ]
LIRING/3, reported it .-863 /

Elena told Thomas that she and her daughter ha d

gone to the Cuban Embassy on November 23, 1963 and shoute d

"Assassins" and other insults at the Embassy employees . 864 /

According to Elena, that same day, a friend, Manuel Cal -

I
0

I
0

0 'villo, whom the Garros th o
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Gobernacion, took her and her daughter to a small hote l

in the center of Mexico City . 865/ Calvillo kept Elen a

Garro and her daughter there for eight days under the pre -

text that they, were in danger of being=harmed physicall y

by Communists . 866/ Elena claimed she told Calvill o

her story and that she wanted to tell it to the America n

authorities at the U .S . Embassy 867/ but that Calvill o

dissuaded her by telling her that the American Embass y

was full of Communist spies . 868/ Elena said that some

of the other people who had been at the party were-take n

to Veracruz where they were "protected " by Governo r

Lopez Arias . 869/ . She said that Ruben Duran, reportedl y
" protected" by General Clark Flores, was very prosperous
and was driving a big car . 870/ Elena also claime d

that Ruben Duran told her months after the assassinatio n

that he was not really a Communist and that killing Ken-_

nedy had been--:a mistake . 871/ -Ruben bran claimed h e

had no reason to tell Elena that killing Kennedy had bee n

a mistake since he had no involvement . 872/

Charles Thomas circulated a copy of his memorandum

concerning Elena's allegations in the American Embass y

including the Central -Intelligence Agency ' s Mexico City
Station to aid them in their investigation of the John
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F . Kennedy assassination . 873/ The COS wrote a note orr

the memo :-"What an imagination she has :? : Should we

send to . Headquarters?" 874/ The Officer replied, o n

the memo, "Suggest sending . There have been storie s

around town about all this, and Thomas is not the onl y

person she has talked to . . .If memory serves me, didn' t

LICOOKIE refer to Oswald and the local leftists and Cu -

bans in one of, her squibs?" 875 /

The Mexico City Station cable d . the information i n

Thomas' 12/10/65 memorandum of conversation to CIA Head -

quarters . 876/ The cable reported that Elena's story

would be checked with LICHANT/l, agains t . the productio n

from the Cuban surveillance operation "and other .

sources ." 877/ Winston Scott wrote, next to the routing

indications on the cable, "Please ask Charles Thomas i f

he'll 'follow up .' Get questions from Ann G . 878 /

Please let's discuss. Thanks :

	

879 !

After the December 10 memorandum of conversation ,

Winston Scott 880/ and Nathan Ferris 881/ called Charles

Thomas for a meeting . 882/ They asked him to get a mor e

detailed account. of Ms.. Garro's story . 883 ; At thi s

meeting, Winston Scott made it clear that the FBI ha d

full responsibility for any further investigation in the -
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Oswald case . 884/

	

U

6 . Charles Thomas' Meeting with Elena Garro o n

December 25, 196 5

Thomas met with Elena again on December 25, 1965 .

On that date, he wrote a memorandum of conversation whic h

provided a much more detailed restatement of Ms . Garro' s

alleged encounter with Lee Harvey Oswald . 885 /

Elena admitted that she had spoken to two men a t

the Embassy, "presumably from the Legal Attache's Of =

fice ." 886/ Elena said that she did not tell the m

the complete story because "the Embassy officers did-no t

give much credence to anything she and Elenita said ." 887 /

She stated that the party had been at Ruben Duran' s

home . 888/ She was unclear about the date of th e

party . 889/ She thought it had been a .few days before -

the 3&viet Astronaut, Gagarin, visited Mexico ; she though t

that this would put the party around September 2 or 3 ,

1963 . 890/ She believed that the party was on a Monda y

or Tuesday because it was an odd night for a party . 891 /

Elena could not check her calendar to refresh her memory

at the time of this interview because the calendar wa s

is a desk that had been stored away . 892/

0 .
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A

During the conversation, Elena desc 'ibed Oswal d

and his companions . 893/ The man who she thought was Os-

wald wore a black sweater . 894/ She said he was quie t

"and stared a, lot at the floor ." 895/ One . of his com-

panions "was very tall and slender and had long blon d

hair and a rather long protruding chin ." 896/ The othe r

companion was also tall, with short, light brown hai r

and no distinguishing characteristics . 897/ The thre e

Americans did not dance or mix with the other guests . 898/

Elena saw the same three men on the street the nex t

day . 899 /

Elena was certain that Eusebio Azcue, Horaci o

Duran, Silvia Duran, Lydia Duran, Deba Guerrero, Genera l

Clark Flores and his mistress, a doctor from Dalinde Hos -

pital, a young American couple who were honeymoonin g. i n

Mexico, and several other people were at the party . 900 /

She said that Ricardo Guerrawhom she.sclaimed converte d

Horatio Duran to Communism, and his wife, Rosario Castel -

lanos, were supposed to be at the party but did not at- .

0tend . 901 /

Elena alleged that the red-haired man and Emili o

Carballido were not at the party that Oswald attended 0
but at another party where Carballido and Azcue got into .
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a heated argument about President Kennedy . 902/ " They
came to the conclusion that the only solution was t o

903/ -
kill him." 904/ Elena was not clear on whether this party

was before or after the party, where 44e met Oswald . 905 /

Eusebio Azcue stated that this conversation neve r

occurred . 906 /

Elena reitereated that the incident at the Cuba n

Embassy, where she and her daughter shouted "assassins, "

etc ., at the Embassy employees, occurred on November 2 3

at or about 3 :00 p .m . 20li Elena and Elenita were drive n

to the Cuban Embassy by Elena's brother who was embar-

rassed by their behavior . 908/ This occurred before

they had seen photographs of Oswald . 909 /

Ms . Garro claimed that later in the day she an d

Elenita were visited by Manuel Calvillo who told the m

that they were in serious danger from the Communists an d

that he would take them to a. small hotel, where they

would be safe for a few days . 910/ Elena said sh e

trusted and believed Calvillo because he was a know n

undercover agent for the Mexico Government . 911/ He

was also a friend of Noe Palomares 912/and of Presiden t

Gustavo Diaz Ordaz . 913/ Calvillo also told Elena an d

her daughter that Silvia Duran had been arrested . 914 /

n
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Duran's arrest was not public information at that time . 915 /

Elena could not remember the name of the hote l

so that same day (12/25/65) she took Thomas to the sec-

tion of Mexico City where she thought it was . 916/ They

found the hotel, the Hotel Vermont . 917/ Elena sai d

that she assumed that Calvillo had registered them as rela -

tives or friends from San Luis Potosi . 918/ They staye d

at the hotel until the following Friday, November 30, 1963 ,

hardly leaving their rooms . 919 /

Elena claimed that while she and Elenita were a t

the hotel they saw the photos of Oswald and realize d

that he had been the man at Ruben Duran's party . 920 /

When Calvillo visited them at the hotel, Elena told hi m

that she wanted to report her story, which she related

to Calvillo, to the American Embassy . Calvillo, however ;

dissuaded her by saying that the American Embassy was - -

full of

	

114/ Elena stated that when-she

returned home, guards were posted outside her house . 922 /

Elena alleged that after she returned home sh e

saw her sister, Deba Guerrero, who had independetl y

come to the conclusion that Lee Harvey Oswald had bee n

at Ruben Duran's party . 923/ Deba was "terrified" be-

cause approximately two months after the assassiha:io n

Classification:

	

r:
r=-

O

1 0
0

. 0
'0



Classification: ;

(This form is to be used for material extracted
from CIA—controlled documents .)

	

: ~?a
t

- 220 -

	

L

	

'
two "Communists" personally warned her never to revea l

:that she had been to a party with Oswald . 924/ Deba ,

consequently, would not accompany Elena to the America n

Embassy .#to, tel l her story on November 24, 1964 . 925 /

Elena stated that it was "common knowledge" tha t

Silvia had been Oswald's mistress . 926/ When asked wh o

could verify the allegation, she could only remember on e

person who had told her this . 927/ Elena claimed tha t

person was Victor Rico Galan, 928/ a "pro-Castro journa-

list ." 929/ (See Section VI, A, 2, a, above . )

_Subsequent to December 25, 1965, Elena found he r

calendar and reconstructed the date of the party a s

late September and not early September . 930/ When Tho-

mas went to Ferris' office and informed him, Ferris re -

plied that Elena had given the late September date whe n

she had originally reported her story at the America n

Embassy .-2g31/ However,=Mr. Ferris explained to Thoma s

that someone who had been at the twist party had state d

that there were no Americans there . 932/ Mr . Ferri s

did not tell Mr. Thomas that Ario Alejandro Lavagnin i

Stenius had provided this information in 1964 . 933 /

Mr. Ferris s u g gested that it was not necessary for Thoma s

to pursue Elena ' s alle gations since he considered th e-ate .
2C CO "33
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Oswald case closed and had heard all the rumors before . 934 /

Thomas forwarded (the same day) a copy of hi s

memorandum to the Central Intelligence Agency's Mexic o

City Station to aid in its investigation of the John F .

Kennedy assassination . 935/ On the first page of th e

memorandum of conversation, Winston Scott wrote ,

"Shouldn't we send to Headquarters?" Someone responded ,

"Of course ." 936 /

The Mexico City Station sent a cable to Head -

quarters on December 12, 1965, reporting that it wa s

'following up" and would cable the results . 937 /

7 . December 27, 1965 Legal Attache Memo to th e

United States Ambassador re Elena Garro

On December 27, 1965 Nathan Ferris wrote a memo _

to the Ambassador reporting that Elena and her daughte r

were interviewed on 17 and 24 November 1964 by the lega l

Attache's office in Mexico City . 938/ The memo recorde d

that Elena and her daughter had furnished information si-

mflar to the information reported in Thomas' 12/10/6 5

•

	

memo . 339 ; The memo further stated ,

"InquiriES conducted at to at time (Novembe r
17, 6 4 ), however. , fa ;teo to substantiate th e
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tL u'allegations made by Mrs . Garro dePa z
and her daughter . In view of the fac t
that Mrs . Garro de Paz' allegation s
have been previously checked out withou t
substantiation, no further action . i s
being taken concerning her recent repeti-
tion of those allegations . 2AIV ,

The Legal Attache forwarded a copy of the memoran-

dum to the Central-Intelligence Agency's Mexico Cit y

Station 941/ prior to 12/29/65 . 942 /

A cable written by Anne Goodpasture on Decembe r

29, 1965 reporting the Legat interview with Elena an d

the; Legat Office's failure to substantiate Elena's stor y

was sent to Headquarters . 943/ The cable promised to

keep Headquarters advised ifa.ny further . informatio n

was to developed . 944 /

LICOOKIE's 10/5/64 memo is attached to the 12/29/6 5

cable . Wx-7241 explained this-in a marginal comment, "Thi s

document by LICCQxIE was not in (Oswald's file), bu t

: :was copied from (a project file) and attached to MEC I

5741, 29 Dec. 65 ." 946 /

A note stapled to this cable by Allen White stated ,

"I don't know what FBI did in November 1964, but th e

Garros have been talking about this fir a long tim e

and she is said to be extremely bright•"4 71 Anne Good -

pasture wrote that the :oI had found Elena's allegation s

20502 _3
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unsubstantiated but that " we will try to confirm o r

refute Ms . Garro de Paz' information and follow up ." 948 /

Win Scott wrote, "She is also 'nuts .'" 949 /

8 . CIA Investigation of Elena's alleqation tha t

she created a disturbance at the Cuban Embass y

on November 23, 196 3

On February 3, 1966, Anne Goodpasture forwarde d

Thomas' December 25, 1965 memo to the Cuban section a t

the Mexico City Station with an attached note askin g

the Section to check whether Elena was "seen creatin g

such a disturbance as they claimed i n . front of the Cuba n

Embassy ." 950 /

One Cuban section officer responded, "No bell s

ring with me ." Another one wrote, "Me neither ." Th e

third officer wrote, "No pictures either ." 951/ There is no indi ca

tion, after --;,evieti4og CIA files, that the penetration . agents i n

the Cuban Embassy we re'querted about Elena's allegation : 952/ Tha t

there are no pictures is reasonable since Elena claime d

that the even t

when the Cuba n

s :~ :̂ v' e :l l° ma y

side the Cuban

Class :c.piocr
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happened: 1) on a Saturday at 3 :00 p .m .

E=b.assy was no.t normally photographicall y

3!1'~ Z) the 'disturbance" occurred In -

c :vouuc.

	

$CA exarainat ion cf the CIA 0



''AgUglr Aga,"
Classification :	

(This form is to be used for material extracte d
from CIA—controlled documents .

- 224 -

Cuban Embassy photographic surveillance showed no sur-

veillance on 11/23/63 . 954/ The Committee found tha t

Central Intelligence Agency made no other effort t o

corroberate Ms . Garro's allegations .

9 . Legal Attache 2123/66 Memo to the United State s

' Ambassador Regarding Elena Garro's Allegation s

On 2/23/66 the Legal Attache wrote a memo to th e

Ambassador reporting that "extensive investigation "

faiTed to disclose that Oswald had traveled to Mexic o

prior to-September 26, 1963 and that no information ha d

developed that would show that he had .not been in New

Orleans in the early part of that month . 955/ . The memo

reiterated that no further action was being taken b y

the FBI because Elena's allegations had not been substan-

tiated by it . 956/

	

The Legal Attache forwarded a copy

of thtmemo to the Central Intelligence Agency ' s Mexic o

City Station . 9571 A marginal comment made by Raymon d

2occa next to this entry in Wx-7241 says, "How can i t

be ascertained that Oswald did not travel to Mexic o

sr :or to early September '.•n63.? There must be some basi s

for Elena ' s reporting . " 958/
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10 .	10 . Legal Attache Memo to Winston Scott re Elena' s

Allegation that She -Had Stayed at the Hote l

Vermont from the Day After the Assassinatio n

Until November 30, 1963 -963 -

•0n 10/13/66, the Legal Attache wrote a memo to .

Win Scott reporting that a reliable confidential infor-

mant had reported that the records of the Hotel Vermon t

disclosed that one "Elena Paz, housewife from San Lui s

Potosi," had registered at the Hotel Vermont on Novembe r

23, 1963 . 959/ She left on November 30, 1963 . 960 /

The memo said, "The above individual may or may not be

identical with Elena Garro de Paz ." 961/ The House Se-

lect Committee on Assassinations has been unable to deter-

mine why the Central' Intelligence Agency and the Federa l

Bureau of Investigations waited until 1966 to investigat e

	

' £tip

	

,

this aspect of Elena'.s story .

Charles Thomas' 12/25'65 memo stating "She an d

her daughter did not personally register at the h .otel .

She thinks Calvi1lo registered them as relatives o r

friends of his from San Lu f s Potosi, " corroborate s

i eia Garro' s oresence at the Hotel Vermont . 962/ Th e
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entry for the 10/13/66 Legat memo in Wx-7241 bore th e

notation, "This is what Elena claimed and no one woul d

believe her ." 963/

Alta ,

11 . :Charles Thomas' September 30, 1969 Letter t o

State Department and Legal Attache's Respons e

2r. ran 1
r - .y ._,t .

No further report on Elena's story was generate d

until 1969 when Charles Thomas was "selected out" of th e

United States Foreign Service . 964/

	

At that time, h e

wrote a memorandum to the Secretary ofState which in- .

cluded .a cover letter stating, "Since I was the Embass y

Officer in Mexico who acquired this intelligence informa -

tion, I feel a responsibility for seeing it through t o

its final evaluation ." 965 /

Charles Thomas' memorandum stated that "he got

no reaction from Nathan Ferris and Winston Scott" regard-

ing h. s memorandum of December 25, 1965 . 966/ In , addi-
tion, Thomas wrote that the only person to speak to hi m

about the December 25, 1965 memorandum, Clarence Boon -
stra 967/ told him that Oswald had not been in Mexic o

on the date given for the p arty . 968/ Thomas noted tna t

even wfl.en he reiterated that Elena had not changed her

0
0.
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story but rather that she had now given a more detaile d

account, Boonstra stated that the date was wrong and dis -

thi ssed'the entire affair . 969 /

"One of the Mexice–City Legat Officers, Natha n

Ferris, in reply to Thomas' letter and memorandum, asserte d

that Thomas' office had been advised by memoranda date d

December 27, 1965 and February 23, 1966 that since Elen a

Garro's allegations had previously been investigate d

without substantiation, no further action was being take n

concerning her recent repetition of those allegations . 970 /

In its . report,the Legat's Office concluded that either

the Counselor for Political Affairs did not route th e

memoranda to Charles Thomas or that Thomas did not re -

call receiving them . 971 /

Thomas wrote that when he went to Nathan Ferris '

office to inform him that Elena had found her calendar 972a /

and had ` reconstructed' the date of the party as lat e

September, Ferris replied that Elena had given the . lat e

September date when she had originally reported her story

at the American Embassy . 972/ Thomas noted that Ferri s

explained that someone who had been at the party ha d

stated that there had not been any Americans in attendance . 973/

Thomas wrote that he had assumed that Elena could have
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clearly been mistaken about the identity of the Ameri-

can she saw there, but never doubted that she had see n

some Americans . 974/ Thomas wrote that Ferris had sug-

gested that it was not necessary for Thomas to pursu e

the matter since he considered the Oswald case close d

and had heard all the rumors before . 975/ '

The Legal Attache's reply to Thomas' memo state d

that Mr. Ferris had not told Thomas that someone who wa s

at the party had stated that there had not been any Ameri-

cans present . 976/ The Legal Attache's memo asserte d

that Thomas had been told that it would not be necessar y

for him to pursue the matter any further since Elena' s

story had been investigated previously without bein g

substantiated . 977/ In addition, the memo stated tha t

Thomas had been told that Elena's story was considere d

a closed issue, not that the Oswald case was closed . 976 /

12 . House Select Committee on Assassination' s

Investigation of Elena Garro's Allegation s

The House Select Committee on Assassinations in-

vestigated Elena Garro's story both thro u g h file review s

and personal interviews . The Committee requested an d

2OCO3

	

Classification: .

Cossified by Osnyer'on :

0

0
0.



	

e.eamr
~

	

-~
1 1,91 1

ClassificaJi

	

-Jy"

(This form is to be used for material extracted
from CIA—controlled documents .)

- 229 -

reviewed the CIA's, FBI's and State Department's file s

on Elena'Garro de Paz, Elenita Garro de Paz, Manuel Calvillo ,

Noe W. Palomares, June Cobb Sharp, Victor Rico Galan ,

Eunice Odic), Sylvia Duran, Lydia Duran, Ruben Duran, Bett y

Serratos, Horatio Duran, Eusebio Azcue, and Emilio Car-

ballido . Only the Elena Garro'de Paz file contained in -

formation on her allegations . Though all the names liste d

above played a- role in Elena Garro de Paz' story, not on e

of their files included a reference to Elena Garro de Paz .

Furthermore, the'House Select Committee on Assassina-

tions requested and reviewed the Central Intelligenc e

Agency's LICOOKIE/l, LICHANT/1, LIRING/3, and TICHBOR N

files.. Once again, not one of the files included a men-

tion of Elena Garro's allegations . The House Select Com-

mittee on Assassinations learned that LICOOKIE/l, who firs t

reported to the CIA Elena's allegation, was June Cobb _

Sharp.211L [ 'how
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Manuel Calvillo who had hidden Elena Garro and her daughte r

in a hotel the day following the assassination . 980 /

He also told Elena that Silvia Duran had been arrested

before this fact had become public knowledge . 981 /

Since a file review was inconclusive, the Committe e

arranged interviews in Mexico with Ruben Duran, Horati o
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Duran, Elena and ElenitaGarro, Silvia Duran, Lynn Duran ,

Emilio Carbillido and Betty Serratos . 982/ The Mexica n

Government informed the—House Select Committee on Assassina-

tions that Elena and Elenita Garro disappeared in 196 8

during the student uprisings and have never returned t o

Mexico . 983/ The officials stated that Elena and he r

daughter might be in Spain . 984/ The Mexican governmen t

reported that Emilio Carballido could not be found . 985/ •

The others were interviewed between June 1 and June 6 ,

1978 . 986 /

Betty Serratos, Lydia Duran, Ruben Duran an d

Horatio Duran all stated that Elena was not the dancin g

type and therefore did not attend any of the twist partie s

at the Duran homes . 987/ When Silvia Duran was asked i f

Elena or Elenita Garro ever attended twist parties at th e

Duran homes, she . recalre'd Elena attending one twist party

at Ruben's home in 1963 after the Garros returned to Mexic o

from France . 988/ All the Durans denied that Lee Harve y

Oswald had attended any party at one of their homes . 989 /

The Committee next asked the Central Intelligenc e

Agency to arrange interviews :pith[ evir4 sour<<

LICOOICIE/1 (June Cobb , who May have had information relate d

to Lee Harvey Oswa.ld's trip to Mexico City . 99=/ Th e
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Central Intelligence Agency declined to aid the Committe e

in this aspect of the investigation . 991 /

The Committee returned to Mexico City on August 7 ,

1978 and attempted to locate June Cobb Sharp a t.Manue l

Calvillo on its own . 992 /

The Mexican government told the Committee tha t

June Cobb Sharp received a tourist permit, number 72781 ,

on June 27, 1947 when she entered Mexico through Nuev o

Lardeo . She asked, but was denied, permission to repre-

sent the magazine, Modern Mexico . On June 21, 1948, sh e

received a coutesy permiet, number 25556 . Furthermore ,

the Mexican government explained that she disappeared i n

1954 and never returned to Mexico . 993 /

The Committee believes that this information i s

incorrect .

	

Accordi n g to Ms . Cobb's CIA file, she worke d

for the agency as an-asset in Mexico from 1961 through

1966 . 994/ Elena. also stated that Ms . Cobb resid.ed_at

her home in 1964 . 995 /

The Mexican government told the Committee tha t

Manuel Calvillo did not live at Cuohtemoc 877-5 as th e

Committee had informed it . The Mexican Government' s

agent-in-charge had s poken to the superinterder•t at L'1 e

apartments at ~xhicb Ra nger. Zalvillo was believed to reside ,
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and was informed by the superintendent who had worke d

at the apartments for twenty-five years, said that n o

Manuel Calvillo had ever resided there . When Committe e

~G. staffers gave the Mexican government Calvillo's pe n

name, the Mexicans gave the same answers . 996 /

The Committee believes that there is a possibility

that Mr . Calvillo lived at this address since it acquire d

the address from a recent CIA document . 997 /

The Committee believes that there is a possibilit y

that a U .S . Government agency requested the Mexican govern-

ment to refrain from aiding the Committee with this aspec t

of its work . 998/ (See Procedural Write-up Trip 2 Mexic o

City and Section VII, C, below . )

The Committee made every attempt possible to locate

Elena . On July 7, 1978 the Committee telephoned her pub-

lisher, Mortiz, in Mexico City and inquired about Elena' . s

_is whereabouts, 999/ The publisher stated that Ms . Garro

was living in the Hotel S .A .C .E . in Madrid, Spain . 1000 /

The Committee telephoned the Hotel S .A .C .E . in Spain an d

spoke to the tanager who told him that Ms . Garro had

move . 1001/ On July 14, 1978 the Committee called he r

putlisher again and was t o lld to contact the .-'axican Embassy
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in Madrid, Spain . 1002/ The publisher stated that al l

Elena's payments were sent there because she did no t

even trust her publisher with her address .,1003 /

The Committee called the Mexican Emtitssy i n

Madrid, Spain and spoke to Adolfo Padilla, a Mexican em-

ployee of the Embassy who stated that when Elena ha d

visited the Embassy a couple of weeks before to pick u p

a check she seemed financially destitute . 1004/ H e

stated that when he asked Elena her new address sh e

declined to give one, stating that she would return every

few weeks to pick up checks and mail . 1005/ The Commit -

tee gave Padilla a telephone number and a message askin g

Elena to telephone the Committee collect . 1006 /

On September 5, 1978 Elena,Garro called the Commit -

tee . 1007/ When it was explained that the Committee wishe d

to talk to her in person and would pay both her daughter' s

and her travel from Spa'M to the United Stakes, Ms . Garr o

asked why she should believe the Committee was what i t

claimed to be . 1008/ The Committee asked Ms . Garro to

call Pack collect in the next few days when it could ex-

p lain to ner when ard where she cou1 receive a Committe e

letter cel :nea :i :g salty the Committee wished to interview
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ments with the State Department for a letter to be hand -

delivered to Elena at the American Embassy in Spain . 1010 /

On September 7, 1978, Elena Garro called the Com -

mittee and asked when . the letter would arrive: 1011 /

The Committee explained that she could pick up the lette r

on Monday, . September 11, 1978 from George Phelan, the

Counsellor ' for Consular Affairs at the American Embas-

sy . 1012/ Ms . Garro stated that she would get the letter

on September 11, 1978 and follow our suggestions . 1013 /

Ms . Garro never went to the American Embassy i n

Spain to pick up the Committee's letter . 1014/ Th e

Committee, hoping she would pick up the letter befor e

her flight date, proceeded to purchase air tickets for

both Elena and her daughter . 1015/ Elena did not pic k

up the tickets at the airport . 1016/ The Committee ha s

not been able to regain contact with Ms . de Paz again .

The Committee alts investigated whethewsCharles

Thomas' "selection out"'was related to the Oswald case .

After interviewing his widow, Ms . Cynthia Thomas, th e

Committee has concluded that his dismissal was unre -

lated . ?O17/
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cate that Lee Harvey Oswald, on one night while he wa s

in Mexico, attended a " twist party" at the home of Rube n

Duran Navarro, the brother-in-law of Silvia Duran . In

addition, -the House Select Committee .oD- Assassination s

has been unable to confirm the allegation that Lee Harve y

Oswald travelled while in Mexico City with "two beatnik -

looking boys ." A large part of the Committee's attempt s

to investigate these issues has met with frustration .

0 . Oscar Contreras Lartigu e

On March 16, 1967, B . J . Ruyle, the American Consu l

in Tampico, reported to the American Embassy that he ha d

spoken to a reporter who allegedly had met Lee Harvey Oswal d

-at - the- National Autonomous University of Mexico City 1018 /

in 1963 . 1019/

	

The reporter, stressing that he had onl y

a fleeting contact with Oswald, had claimed to have known

only about Lee Harvey Oswald's desire %to travel -to Cuba

	

`'Y
and the Embassy's unwillingness to grant him a visa . 1020 /

When B . J . Ruyle asked the reporter for permission t o

cable the story to the American Embassy, the reporte r

aecl fined, stating that he feared losing his job . 1021 /

Subsequent to the assassination, the reporter had tol d

his editor about a'is contact with Lee Harvey Oswald, wh o

2 rifl'3

	

Cassi''sication:

I
0
0
0

.0



Classification :

- 236 -

had advised him not to report it . 1022/ The reporte r

granted B . J . Ruyle permission to cable the story . t o

the American Embassy when Ruyle promised that it woul d

be handled with the s .trictest confidence . 1023/ Ruyi!e

wrote that he thought the reporter was genuinely con-

cerned about his job . 1024 1

A letter from B . J . Ruyle to the State Departmen t

dated May 11, 1967 provided additional details of th e

reporter's story . 1025/ The reporter alleged that h e

and some fellow students had met Lee Harvey Oswald a s

they exited the Cineclub at the Escuela de Fil•osofi a

(School of Philosophy) at the National Autonomous Univer-

sity of Mexico . 1026/ Oswald told the group that he'ha d

gone to the National Autonomous University of Mexico

looking for pro-Castro students who might help him p e r-II'
suade the Cuban Embassy to grant him a visa . 1027/

	

- -

Oswald claimed that he was from California-and was a mEm-

ber of a pro-Castro group in New Orleans . 1028/ Oswal d

remained with the students the rest of that day. and even-

ing, as well as the following day . 1029/ The reporte r

described Oswald as a strange and introverted individua l

who spoke very little Spanish . 103
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The State Department forwarded a copy of Ruyle' s

letter to the Central Intelligence Agency . 1031/ O n

June 14, 1967, CIA Headquarters sent the Mexico City Sta-

tion a copy of Ruyle's letter to Bowes . 1032/

	

CI A

Headquarters considered Ruyle's report "the first piec e

of substantive info about Oswald's sojourn in Mexico "

since the assassination . 1033/ Consequently, Headquarter s

cabled that though it understood the source's reluctanc e

to become involved "the fact remains that this info .
f

cannot continue to be withheld or concealed ." 1034 /

Headquarters instructed the Mexico City Station to eli-

cit the identity of the source from Ruyle . 1035/ I n

addition, Headquarters asked the Mexico City Station t o

bear in mind, while interviewing Ruyle's source, tha t

Lee Harvey Oswald was a homosexual . 1036/ The fina l

sentence of the dispatch, "It is our hope that the fact s
wit

obtained through these interviews will help to confirm

that several of Garrison's allegations about involvemen t

of anti-Castro Cubans, the CIA, etc . are false," 1037 /

explained the Central Intelligence Agency's motives fo r

pursuing the story .

On June 29, 1967, the Mexico City Station cabled
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Headquarters that a station officer had gone to Tampic o

where he had interviewed Ruyle's source, Oscar Contreras . 1038/

The cable reported that Contreras was a reporter fo r

El Sol 1039/

	

- .in Tampico ; was ci=rca

thirty years old ; married, with three children ; studie d

law at the National Autonomous University of Mexic o

(UNAM) from 1960 to 1964 ; belonged to a pro-Castro grou p

at UNAM ; was persecuted by the Mexican police for thi s

affiliation and moved to Tampico to escape the persecu-

tion 1040/ .

Contreras told the Mexico City Station officia l

that he and four other individuals 1 .041/ had met Oswal d

as they exited a roundtable discussion held at the Schoo l

of Philosophy at UNAM . 1042/ Contreras stated that Oswal d

had made inquiries on the UNAM campus about pro-Cuba n

groups and had been directed to his group . 1043/ Con-

treras reported thatthough the group initially mistruste d

Oswald fearing he was a "CIA provocation," they allowe d

Oswald to remain with them that day and night and par t

of the following day . 1044/ Contreras noted that Oswal d

never mentioned assassination but kept emphasizing wha t

he had to get to Cuba . 1045/ In adds Ion, Oswald ha d

exhibited no homosexual tendencies while he was with the •
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group . 1046/ 0
On July 4, 1967, Headquarters cabled the Mexic o

City Station that Contreras' story should be explore d

to the fullest _even though he migh t, tlave fabricated it . 1047/ '

Headquarters suggested that the FBI handle the-story . 1048 /

The following day, July 5, 1967, the Mexico City Statio n

cabled that it preferred turning Contreras' case over t o

the Mexican authorities and to the F .B .I . 1049/ Th e

same day, the Chief of Station informed the Legat of Con-

treras' story, but asked him not to take any action with -

out first consulting the Mexico City Station . 1050 /

On July 10, 1967, Jeremy K . Benedum ("JKB") wrot e

a memo delineating the results of a Mexican governmen t

review of Oscar Contreras' file . 1051/ According to a

memo, a lone Oscar Contreras appeared in the'UNAM law

school records, Oscar Contreras Lartigue, born 2/14/3 9

in Ciudad Yictnr.ia, Tamaulipas . 105 The memo also re -

ported that a newspaper article appearing in "Excelsior"

listed an Oscar Contreras as a signer of a protest fo r

the Bloque Estudiantil Revclucionario 1053/ which ha d

been formed mid-1961 . IO5lt The memo speculated tha t

Contreras probably signed :ne protest as a front man t o

protect the real leaders of the group . 1056/ The Mexic o
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-ICity Station cabled the information to Headquarters th e

following day, June 11, 1969 . 1056 /

The Committee has determined that the Central In-

telligence Agency's main interese!ln Oscar Contreras

was "to confirm that several of Garrison's allegation s

about involvement of anti-Castro Cubans, the CIA, etc . '

are false ." 1057/

	

After the CIA Mexico City Statio n

official's interview with Contreras 1058/ reveale d

nothing that could be useful to the agency, it decide d

to allow the FBI to follow the story through . 1059 /

Nonetheless, the Agency's Mexico City Station inter -

viewed the key witness, reviewed pertinent files an d

records about the witness in the Mexican government' . s

possession, and reported all the information to Head -

quarters expeditiously .

VII . Analysis of Lee Ha-rv-e%nOswald's Activ.ittet-4 n

Mexico Cityr

A . introd i .t en:

After the itarreli Lamm fission published its report

two very important r- ►ega 'ors related to _ee Harvey Os-

waid's activities in xe:zi-r tty came to the attention of

I

I

I

0

the United States irves. 'gw".'j.v'e agencies . In .1964 , Elen a
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